
Cerar ves čas s figo v žepu
Četudi je nova vlada
navzven omilila svoja
stališča glede drugega
tira in tretje razvojne
osi, je skoraj gotovo,
da v njenem mandatu
Slovenija ne bo gradila
ne enega ne drugega
VASJ A J AGER
Novi minister za infrastrukturo Peter
Gašperšič je zadnje dneve razburjal
javnost s svojimi izjavami glede gra-
dnje ključnih slovenskih infrastruk-
turnih projektov. Tako je zatrdil, da
država ne potrebuje več ne drugega
tira proge Divača-Koper ne velenjske
avtoceste in ne odseka Draženci-Gru-
škovje. Četudi je te investicije vrsta
vlad pred sedanjo označila kot ključne
za nadaljnji razvoj Slovenije (in četudi
se jih nihče ni dejansko lotil). Naša
država tako dokončno izgublja tisto,
za kar se je zdelo, da tega niti najbolj
nesposobna politika ne more zapra-
viti - strateško lego v samem središču
evropskih prometnih poti.

25. januarja 2009 je v dvorani
Centra Nova v Velenju potekal eden
od številnih posvetov na temo tretje
razvojne osi, avtoceste, ki naj bi odlo-
čilno razbremenila obupno zastarele
ceste čez Šaleško dolino proti Slovenj
Gradcu. Med udeleženci je bil tudi
predstavnik ministrstva za promet, in
sicer kar sam vodja sektorja za avtoce-
ste; kot povzema poročilo dogodka, se
je odločno zavzel za gradnjo razvojne
osi, pri čemer je izrazil "nujnost spre-
jete cestne povezave". Njegovo ime:
Peter Gašperšič.

"Temeljno nerazumevanje
strukturnih politik"
Pet let kasneje je Gašperšičevo mnenje
o projektu povsem nasprotno; na mi-
nistrskem zaslišanju je ocenil, da
"Velenje avtoceste pravzaprav ne po-
trebuje". Prav tako se mu ne zdi več
tako pomembno, da bi dokončali av-
tocesto od Dražencev in mejnega pre-
hoda Gruškovje. To je povezava med
Balkanom in srednjo Evropo, a Ga-
šperšič je ocenil, da je nima smisla
graditi le zato, "da bomo tistih nekaj
koncev tedna reševali nemške turiste,
ki potujejo na Hrvaško".

Strokovnjak za ekonomsko poli-
tiko, dolgoletni član vladnega fiskal-

nega sveta Rasto Ovin takšne izjave
ocenjuje kot nepremišljene: "Nujno je,
da država manj razvite regije priklju-
či na prometne tokove in jim omogo-
či neoviran dostop do trga. Drugačno
razmišljanje kaže na temeljno nerazu-
mevanje ključnih delov strukturnih
politik." Posebno skrb vzbujajoče se
zdi Ovinu ministrovo razmišljanje o
tretji razvojni osi, saj je po njegovem
Šaleška dolina zaradi nerazumno vi-
sokih transportnih stroškov zdaj
močno omejena pri razvoju, avto-
cestna povezava pa bi ji nedvomno
omogočila hitrejši napredek.

Usodni udarec
koprskemu pristanišču
Enako mnenje ima stroka o spreme-
njenem stališču države do drugega
tira, ki je veljal za najpomembnej-
ši projekt prometnega ministrstva v
času, ko je Gašperšič na njem prvič
služboval kot uradnik. Ta proga bi
navezala koprsko pristanišče na eno
od življenjskih žil Evrope, koridor od
Španije do Ukrajine. A novopečeni
minister danes meni, da drugega tira
Luka Koper ne bo potrebovala še vsaj
30, 40 let. Dekanja Fakultete za po-
morstvo in promet Elen T wrdy pa v
odzivu na takšne sodbe opozarja, da
nova železnica ni pomembna zgolj za
edino slovensko pristanišče, temveč
za celotno državo: "Luka ustvarja in
usmerja prometne tokove za celo Slo-
venijo. Zdaj v Kopru potekajo obsežna
dela na pristaniški infrastrukturi - po-
glabljanje dna, nadgradnja pomolov -,
ki bodo znatno povečala njene kapa-
citete. Brez navezave na evropske po-
vezave bo ves ta trud brezpredmeten."

Ministrov argument za odstop od
drugega tira (oziroma njegov odmik v
neko nedoločljivo prihodnost) je prav
tako preprost, kot je šokanten: da in-
vesticija več nima pravega smisla, ker
je Slovenija že izgubila bitko za strate-
ško lego v srcu Evrope.

Je bitka res že izgubljena?
"Glede na to, da so se tokovi že pre-
usmerili z območja Slovenije in da
gredo večinoma po Italiji in Avstri-
ji, je vprašanje, ali bi z drugim tirom,
kot je bil zamišljen, dejansko imeli
dovolj prometa." Pri čemer pa je Ga-
šperšič pozabil povedati, da prav Slo-
venija tujim konkurentom aktivno
pomaga v tekmi s koprskim pristani-
ščem: naša država je v sodelovanju z

Italijo že sprejela vse potrebno za gra-
dnjo železnice med Divačo in Trstom,
najhujšim tekmecem Kopra. Obenem
je Avstrija že začela gradnjo nove že-
leznice med Celovcem in Gradcem, ki
bo omenjeni vseevropski koridor (del
omrežja TEN-T) speljal tik nad Slove-
nijo. Tako naša država potiska samo
sebe iz Evrope in dela uslugo soseda-
ma. Vendar realnost še ni tako črna,
kot pravi Gašperšič, saj ne avstrijska
ne italijanska proga ne bosta konča-
ni še nekaj let. Slovenija torej še ima
nekaj časa, da se poskusi vriniti na
položaj temeljne evropske logistične
platforme.

Ministrova jadikovanja, da so časi
težki in da za drugi tir in tretjo os pač
ni denarja, niso na mestu. Zneski za
izvedbo obeh projektov so res astro-
nomski - izgradnja proge do Kopra
je bila nazadnje ocenjena na 1,4 mi-
lijarde evrov, za tretjo os pa ni enotne
ocene; zneski so se gibali okoli pol-
druge milijarde evrov. Toda kot
pojasnjuje ekonomist Ovin, so te na-
ložbe tako pomembne, da bi se morala
država zanje tudi zadolžiti, če ne gre
drugače.

"Vsaka zamuda pospeši umiranje
slovenskega gospodarstva"
"To so projekti, ki ustvarjajo denarni
tok. Osebno zelo podpiram konsoli-
dacijo javnih financ, toda priložno-
sti, ki jih Sloveniji ponuja logistika,
so prevelike, da bi jih kar tako spu-
stili iz rok," pravi Ovin. T wrdyjeva,
sicer tudi članica nadzornega sveta
Luke Koper, pa je še bolj kategorična:
"Vsaka zamuda pri vlaganjih v infra-
strukturo pospeši umiranje sloven-
skega gospodarstva."

Pod pritiskom javnosti in premier-
ja je Gašperšič že čez nekaj dni (delno)
vzel nazaj svoje besede in zatrdil, da
"ni nobenih zadržkov, da bi zadeve
prioritetno izpeljali", če bi se našel
denar zanje. Kar je ključni pogoj, na
katerega v resnici ne računata ne on
ne Miro Cerar. Kajti čeprav je premi-
er v četrtek ob prisegi svoje vlade za-
trdil, da zagotavlja, "da drugi tir in
tretja razvojna os ostajata prioriteti te
vlade", je resnica drugačna: projekta
sta bila črtana že v volilnem progra-
mu njegove stranke in kasneje v ko-
alicijski pogodbi nove vlade. Slednja
ima - kot izhaja iz njenih temeljnih
programskih dokumentov - na po-
dročju infrastrukture povsem druge
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načrte. Enake, kot so jih imele njene
predhodnice, ki so o prometnih pove-
zavah veliko govorile, naredile pa ni-
česar. Edina napaka Petra Gašperšiča
je bila, da je to povedal na glas.
Rasto Ovin, ekonomist:
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Novi minister za infrastrukturo Peter Gašperšič je ocenil, da avtoceste od Dražencev do Gruškovja nima smisla graditi le za to, "da
bomo tistih nekaj koncev tedna reševali nemške turiste, ki potujejo na Hrvaško". Da slovenski državljani že več let protestirajo
zaradi nevzdržnih prometnih razmer - fotografija je iz leta 2009 -Je najbrž pozabil, (gor Napast)
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